

សមាជិកសភាអាមេរិក បញ្ជាក់ជាថ្មីថា ទណ្ឌកម្មលើមន្ត្រីរបបលោក ហ៊ុន សែន គឺដើម្បីស្តារប្រជាធិបតេយ្យ និង សិទ្ធិមនុស្សសម្រាប់ទាំងអស់គ្នា



សមាជិកសភាអាមេរិកលោក ស្ទីវ ឆែបូត្រ (Steve Chabot)(រូបឆ្វេង) និងលោក អាឡែន ឡូវីនស្សល (Alan Lowenthal)(រូបស្តាំ) ជាសហប្រធានក្រុមគាំទ្រកម្ពុជានៅក្នុងរដ្ឋសភាអាមេរិក (the Congressional Cambodia Caucus)

ម្តង ណាវ៉េក
2019-08-11

សមាជិកសភាអាមេរិក ថ្ងៃជំនួញរដ្ឋ នៅសប្តាហ៍នេះ បញ្ជាក់ជាថ្មីទៀតថា ទណ្ឌកម្មលើមន្ត្រីរបបលោក ហ៊ុន សែន គឺដើម្បីស្តារប្រជាធិបតេយ្យ និង សិទ្ធិមនុស្សសម្រាប់ទាំងអស់គ្នា។

លោក អាឡែន ឡូវីនស្សល (Alan Lowenthal) ពីខាងគណបក្សប្រឆាំង និងលោក ស្ទីវ ឆែបូត្រ (Steve Chabot) ពីខាងគណបក្សកាន់អំណាច ផ្តល់សេចក្តីថ្លែងការណ៍នេះ មកអាស៊ីសេរីតាមសារអេឡិចត្រូនិក ដោយសង្កត់ធ្ងន់ថា ប្រជាពលរដ្ឋខ្មែរទាំងអស់ ត្រូវតែមានសិទ្ធិសម្រេចជោគវាសនា អនាគតនយោបាយស្រុកទេសរបស់ខ្លួន ដោយខ្លួនឯង ហើយការសម្រេចនេះ ត្រូវធ្វើឡើងតាមរយៈការបោះឆ្នោត មួយដែលសេរី ត្រឹមត្រូវ និង យុត្តិធម៌។

ជាអកុសល ប្រជាពលរដ្ឋខ្មែរ មិនទទួលបានការបោះឆ្នោត ដោយសេរី ត្រូវត្រូវ និង យុត្តិធម៌ នោះទេ ដោយសារក្បាលម៉ាស៊ីនដឹកនាំបក្សកាន់អំណាចបែបកុម្មុយនិស្ត នៃរបបលោក ហ៊ុន សែន ដែលមានមន្ត្រីស្មោះស្ម័គ្របក្សនេះ នៅក្នុងជួរមន្ត្រីតុលាការជាតិផង បានរួមគ្នាម្ខាយគណបក្សសង្គ្រោះជាតិ និង រៀបចំការបោះឆ្នោតក្លែងក្លាយមួយ ដែលផាត់ចោលបក្សប្រឆាំងតែមួយគត់ដែលមានអាសនៈក្នុងរដ្ឋសភា។

តំណាងរាស្ត្រទាំងពីរ បន្តទៀតថា ឧបសគ្គធំបំផុត ដែលពលរដ្ឋខ្មែរមិនអាចសម្រេចជោគវាសនាខ្លួន ដោយខ្លួនឯងបាននេះ គឺដោយសារតែរបៀបដឹកនាំបែបផ្តាច់ការរបស់លោក ហ៊ុន សែន ដែលបន្តក្រាញអំណាច រហូតហ៊ានបំពានរដ្ឋធម្មនុញ្ញ ដែលជាច្បាប់កំពូលរបស់កម្ពុជាថែមទៀតផង។

សេចក្តីថ្លែងការណ៍ដែល បន្ថែមថា ច្បាប់ស្តីពីប្រជាធិបតេយ្យកម្ពុជា ឆ្នាំ ២០១៧ គឺជាកិច្ចខិតខំប្រឹងប្រែងមួយ ដើម្បីធ្វើឲ្យយ៉ាងណាជាក់មន្ត្រីរបបលោក ហ៊ុន សែន រួមទាំងលោក ហ៊ុន សែន ផងឲ្យទទួលខុសត្រូវ ចំពោះការរំលោភសិទ្ធិមនុស្ស និងបំផ្លាញប្រជាធិបតេយ្យនៅកម្ពុជា។

លោក អាឡែន ឡូវីនស្យូល (Alan Lowenthal) និង លោក ស្ទីវ ថែបូត្រូ (Steve Chabot) ដែលជាសហប្រធានក្រុមគាំទ្រកម្ពុជានៅក្នុងរដ្ឋសភាអាមេរិក (the Congressional Cambodia Caucus) និង ជាអ្នកចុះហត្ថលេខាគាំទ្រ សេចក្តីស្នើច្បាប់ស្តីពីប្រជាធិបតេយ្យកម្ពុជាឆ្នាំ ២០១៧ ឬ H.R 526 ផងនោះ បន្ថែមថា គោលបំណងដ៏ងាយស្រួលយល់បំផុត របស់ច្បាប់នេះ គឺដើម្បីប្រយោជន៍របស់ប្រជាពលរដ្ឋខ្មែរទូទៅ គ្រប់និន្នាការនយោបាយ មិនថាបក្សណានោះឡើយ។ អ្វីដែលជាសេចក្តីប្រាថ្នានៅក្នុងច្បាប់នេះ គឺចង់ឃើញប្រទេសកម្ពុជា ជាកទៅរកប្រព័ន្ធប្រជាធិបតេយ្យសេរីពហុបក្ស ដូចមានចែងក្នុងកិច្ចព្រមព្រៀងសន្តិភាពទីក្រុងប៉ារីស និងរដ្ឋធម្មនុញ្ញកម្ពុជា។

សេចក្តីថ្លែងការណ៍ ធ្វើឡើងដើម្បីឆ្លើយតបទៅនឹងជនជាតិអាមេរិកម្នាក់ ដែលជាអតីតមេធាវីការពារក្តីលោក ហ៊ុន ម៉ាណែត គឺលោក គ្រីស្តូហ្វ ប៊ែរេស (Christopher Beres) ដែលថ្មីៗនេះ បានរិះគន់តំណាងរាស្ត្រសហរដ្ឋអាមេរិក ដែលធ្វើច្បាប់ដាក់ទណ្ឌកម្មមន្ត្រីរបបលោក ហ៊ុន សែន។ លោក គ្រីស្តូហ្វ ប៊ែរេស (Christopher Beres) អះអាង ការពារចំណាត់ការរបបលោក ហ៊ុន សែន ដែលបង្ក្រាបបក្សប្រឆាំង និងថាច្បាប់ដាក់ទណ្ឌកម្មមន្ត្រីរបបលោក ហ៊ុន សែន ធ្វើឡើងដោយសមាជិកសភាមួយក្រុម ដែលមានទោសគតិ គឺសេចក្តីលម្អៀងព្រោះស្តាប់លោក ហ៊ុន សែន តែប៉ុណ្ណោះ។ ជាន់នេះទៅទៀត លោកថា ច្បាប់នេះធ្វើឲ្យខូចប្រយោជន៍យុទ្ធសាស្ត្រអាមេរិក។

ទោះជាយ៉ាងនេះក្តី តំណាងរាស្ត្រអាមេរិក ដែលស្នើច្បាប់នេះថា ច្បាប់នេះធ្វើឡើង សមស្របតាមសភាពការណ៍ពិត នៅកម្ពុជា និង តាមគោលការណ៍ស្រលាញ់ប្រជាធិបតេយ្យរបស់អាមេរិក និង ពលរដ្ឋខ្មែរដែលនិយមប្រជាធិបតេយ្យ។

ច្បាប់ដាក់ទណ្ឌកម្មលោក ហ៊ុន សែន និងមន្ត្រីរបបលោក ដែលមានឈ្មោះថា ច្បាប់ប្រជាធិបតេយ្យកម្ពុជា ឆ្នាំ២០១៧ ឬ H.R ៥២៦ បានរំកិលផុតពីដែរដ្ឋសភា ទៅព្រឹទ្ធសភាអាមេរិក ពោលគឺភ្លាមៗ ក្រោយ ត្រូវបានអនុម័តរួច កាលពីថ្ងៃទី១៦ ខែកក្កដា។ នីតិវិធីបន្ទាប់គឺគណៈកម្មាធិការព្រឹទ្ធសភានេះ នឹងដាក់ច្បាប់នេះ ទៅក្នុងរបៀបវារៈ ដើម្បីបោះឆ្នោតនៅកម្រិតគណៈកម្មាធិការនេះសិន មុននឹងបញ្ជូនបន្តទៅសភាពេញអង្គរបស់ព្រឹទ្ធសភា ដើម្បីអនុម័ត។

ច្បាប់នេះ នឹងដាក់ទណ្ឌកម្មលោក ហ៊ុន សែន និងមន្ត្រីជាន់ខ្ពស់ក្នុងរដ្ឋរបបសព្វថ្ងៃ និងមន្ត្រីយោធា ឬកងសន្តិសុខ ដែលបានចូលដៃក្នុងការរំលោភសិទ្ធិមនុស្ស និងបំផ្លាញប្រជាធិបតេយ្យធ្ងន់ធ្ងរនៅកម្ពុជានោះ។ ទណ្ឌកម្មទាំងនោះ រួមមានបង្កកទ្រព្យសម្បត្តិ និងបិទទិដ្ឋការមន្ត្រីទាំងនោះ ដោយមិនឲ្យជាន់ទឹកដីអាមេរិក។

ភ្លាមៗក្រោយសភាអាមេរិកអនុម័តច្បាប់នេះ លោក ហ៊ុន សែន ឌីឱវអាមេរិកប្រញាប់បង្កកទ្រព្យសម្បត្តិគាត់ និង ក្រុមគ្រួសារគាត់ឱ្យបានឆាប់តាមដែលអាចធ្វើទៅបាន ដោយមិនចាំបាច់ ចាំយូរតទៅទៀតនោះទេ។ ភ្លាមនោះដែរ សមាជិកសភាអាមេរិក ដែលជាអ្នកស្នើច្បាប់នេះ គឺលោក ចិត យ៉ូហូ (Ted Yoho) ផ្តាំទៅលោក ហ៊ុន សែន កុំចាំបាច់ឌីឱវប្រញាប់បង្កកទ្រព្យសម្បត្តិ ព្រោះថ្ងៃនោះ គង់តែមកដល់ជាក់ជាមិនខាន។